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نشست بررسی مشکلات زیستمحیطی صنایع استان در اتاق تبریز برگزار شد

نشست بررسی مشکلات زیستمحیطی صنایع استان آذربایجانشرقی با حضور تعدادی از روسای کمیسیونهای اتاق

بازرگانی تبریز و نمایندگانی از اداره کل صمت، اداره کل حفاظت از محیط زیست، شرکت شهرکهای صنعتی استان و...

در اتاق بازرگانی تبریز برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی تبریز، این نشست با هدف شناسایی چالش های زیست محیطی صنایع استان و به منظور جمع آوری عمده ترین مسائل در این حوزه و طرح

در نهادهای مربوطه برای رسیدگی بیشتر برگزار شد.

رفع مشکلات صنعت، نیاز به برنامه ریزی دقیق دارد

مهدی امینی، عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تبریز، در ابتدای این جلسه با بیان اینکه وضعیت صنعت خوب نیست و صنایع با مشکلات متعددی مواجه هستند، گفت:

مطالبه گری از مسئولان، نیاز به برنامه ریزی دقیق دارد، چرا که هر وقت جلسات کارشناسی برگزار شده، مطالبات به نتیجه رسیده است، اما مطالبه گری از مسئولان بدون برنامه

ریزی قبلی و به صورت فی البداهه جواب نمی دهد.

امینی به مشکلات سرمایه گذاران پس از اخذ جواز تأسیس و آغاز به کار اشاره کرد و گفت: یکی از مشکلات بزرگ این است که سرمایه گذار پس از گذشت مدتی از اخذ جواز

تأسیس و آغاز به کار، با نامه محیط زیست مبنی بر عدم اجازه فعالیت واحد مواجه می شود. این یک مشکل بزرگ و اساسی است و باید قبل از صدور هرگونه مجوزی، تمامی

جوانب در نظر گرفته شود تا سرمایه گذار دچار خسارت نشود.

رئیس کمیسیون بانک، مالیات، کار و تأمین اجتماعی اتاق تبریز، همچنین به مسئله تغییر رده محیط زیستی برای صنایع اشاره کرد و افزود: این تغییرات باعث سردرگمی و

مشکلات برای صنایع می شود و باید برای آن چاره اندیشی شود. همچنین عدم همکاری دستگاه های اجرایی به مشکلات موجود دامن می زند.

امینی تأکید کرد: برای رفع این مشکلات، نیاز به همکاری و هماهنگی بیشتر بین دستگاه های اجرایی و برنامه ریزی دقیق قبل از صدور مجوزها وجود دارد.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تبریز از مسئولان خواست تا با در نظر گرفتن تمامی جوانب، از بروز مشکلات برای سرمایه گذاران جلوگیری کنند و شرایطی را فراهم آورند که صنعت

بتواند بدون موانع و مشکلات به رشد و توسعه خود ادامه دهد.

ضرورت تجدیدنظر در رده بندی زیست محیطی صنایع

یونس اکبرپور پایدار؛ عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تبریز، بر اهمیت تجدیدنظر در رده بندی زیست محیطی صنایع تأکید کرد و گفت: نمی توان صنایع را صرفاً بر اساس

عنوان رده بندی کرد. باید معیارهایی برای آلاینده بودن واحدهای صنعتی مشخص شود و سپس صنایع بر اساس آن در رده های مختلف قرار بگیرند. ممکن است برخی از صنایع

با استفاده از تکنولوژی های نوین تا حد بسیار زیادی آلایندگی خود را کاهش داده باشند که طبیعتاً رده زیست محیطی آن واحد باید تغییر یابد.

وی گفت: در حالی که ما با مشکل ناترازی و کمبود برق مواجه هستیم، اداره کل محیط زیست استان در اعطای مجوز نیروگاه های خورشیدی تعلل می کند. این مشکلات باید به

سرعت حل شود تا بتوانیم به سمت توسعه پایدار و بهبود وضعیت اقتصادی پیش برویم.

اکبرپور پایدار تأکید کرد: تجدیدنظر در رده بندی زیست محیطی صنایع و بهبود فرآیندهای الکترونیکی، می تواند به توسعه و رشد صنایع و در نهایت به بهبود شرایط اقتصادی

منطقه کمک کند.

لزوم اصلاح قوانین زیست محیطی

بشیر جعفری؛ عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تبریز، بر ضرورت اصلاح قوانین مادر در حوزه صنایع و محیط زیست کشور تأکید کرد.

وی همچنین خواستار تفویض اختیارات بیشتر به مدیران کل استانی برای حل مشکلات موجود شد.

رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و محیط زیست اتاق تبریز در ادامه با اشاره به بحران دریاچه ارومیه گفت: خشک شدن دریاچه ارومیه می تواند تبعات بسیاری داشته باشد و

زندگی مردم را تحت شعاع قرار دهد. با اینکه بارش های نسبتاً مناسب، تا حدودی وضعیت دریاچه ارومیه را نسبت به سال های قبل بهبود بخشیده، اما در عمل ستاد احیای

دریاچه ارومیه هیچ کار فنی، علمی و تخصصی در این زمینه انجام نداده است.

وی بر لزوم ایجاد کمربند سبز در حاشیه دریاچه ارومیه، احیای جنگل های ارسباران، احیای مراتع سهند و سبلان و ایجاد مزارع خورشیدی در حاشیه دریاچه تأکید کرد و افزود: این

اقدامات می تواند به بهبود وضعیت محیط زیست و کاهش اثرات منفی خشک شدن دریاچه کمک کند.

جعفری همچنین به مشکلات ناشی از عدم هماهنگی بین دستگاه های اجرایی و نیاز به اصلاح قوانین اشاره کرد و گفت: برای حل مشکلات صنایع و محیط زیست، نیاز به اصلاح

قوانین و مقررات داریم.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تبریز افزود: باید با همکاری و هماهنگی بین دستگاه های اجرایی و استفاده از تکنولوژی های نوین، به سمت توسعه پایدار حرکت کنیم و با

ایجاد شرایط مناسب، زمینه را برای رشد و توسعه اقتصادی منطقه فراهم کنیم.

جعفری تأکید کرد: با اصلاح قوانین و مدیریت بحران های زیست محیطی، می توان به بهبود وضعیت اقتصادی و اجتماعی منطقه کمک کرد و آینده ای روشن تر برای نسل های

آینده رقم زد.

چالش های زیست محیطی استان آذربایجان شرقی

منوچهر وثوق؛ مدیر محیط زیست و HSE شرکت شهرک های صنعتی استان آذربایجان شرقی، در این نشست به چالش های متعدد زیست محیطی در استان اشاره کرد و گفت:

چندین چالش اصلی در خصوص مسائل زیست محیطی در استان وجود دارد که از جمله این چالش ها می توان به ماده 14 مصوبه هیئت وزیران اشاره کرد که تأسیس واحدهای
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صنعتی در شعاع ۳۰ کیلومتری کلانشهرها را ممنوع کرده است. با توجه به صنعتی بودن استان ما و اینکه بسیاری از تولیدکنندگان قبل از سال ۱۳۹۰ در این شعاع مستقر شده اند،

پیشنهاد می شود تبصره ای اضافه شود که ایجاد و توسعه واحدهای صنعتی مستقر در ۳۰ کیلومتری با رعایت الزامات محیط زیستی، مجاز باشد.

وثوق افزود: بر اساس ماده ۱۵ قانون هوای پاک، واحدهای صنعتی ملزم به اختصاص ۱۰ درصد از عرصه خود به فضای سبز هستند. این در حالی است که ما با چالش اساسی در

حوزه آب و کمبود فضا، به ویژه در شهرک های صنعتی، مواجه هستیم. بنابراین، لازم است در این زمینه مماشات صورت گیرد.

وی به کاهش اختیارات استان ها در ارزیابی زیست محیطی اشاره کرد و گفت: تا سال ۱۴۰۰، ارزیابی زیست محیطی تا ۳۵۰ هکتار به اختیار استان ها بود، اما پس از این سال این

مقدار به ۲۰۰ هکتار کاهش یافت که این امر باعث طولانی شدن فرآیند رسیدگی به امور و مانع توسعه شهرک های صنعتی و واحدهای بزرگ صنعتی شده است.

وثوق همچنین به مشکلات همخوانی نداشتن با کدهای آیسیک وزارت صنعت، معدن و تجارت با سازمان محیط زیست اشاره کرد و افزود: ضروری است این کدها یکسان سازی

شود تا واحدهای صنعتی با مشکل مواجه نشوند.

مدیر محیط زیست و HSE شرکت شهرک های صنعتی استان آذربایجان شرقی، به مشکل نیروگاه های خورشیدی نیز اشاره کرد و گفت: تعیین تکلیف نیروگاه های خورشیدی و

ایجاد واحدهای خورشیدی از مسائل مهمی است که باید به آن پرداخته شود. همچنین، عدم همخوانی ضوابط سازمان محیط زیست با سایر ارگان ها، از جمله سازمان غذا و دارو،

مشکلاتی را ایجاد کرده است.

وثوق تأکید کرد: حل این چالش ها نیازمند همکاری و هماهنگی بین دستگاه های مختلف اجرایی و اصلاح قوانین و مقررات موجود است تا بتوان به توسعه پایدار و بهبود شرایط

زیست محیطی استان دست یافت.

سختگیری های زیست محیطی در صنایع استان

میرعلی اکبر میر راضی؛ معاون اداره کل حفاظت محیط زیست استان آذربایجان شرقی، با اشاره به سختگیری های زیست محیطی در استان گفت: پیشنهاد می شود واحدهای

صنعتی که در شعاع ۳۰ کیلومتری قرار دارند و غیر آلاینده هستند، مجاز به فعالیت باشند، به شرط اینکه خارج از حریم شهر قرار داشته باشند.

میر راضی بر لزوم تفویض اختیارات به مدیران استان به منظور افزایش سرعت کار تأکید کرد و افزود: تفویض اختیارات به مدیران استان می تواند به افزایش سرعت کار و کاهش

بروکراسی کمک کند. این اقدام می تواند نقش مؤثری در بهبود وضعیت اقتصادی و توسعه صنعتی منطقه داشته باشد.

وی همچنین از ارسال پیشنهاد استان به هیئت وزیران در خصوص تبدیل منطقه صنعتی کجوار به لکه صنعتی خبر داد.

میر راضی تأکید کرد: برای بهبود وضعیت زیست محیطی و توسعه پایدار صنایع، نیاز به همکاری و هماهنگی بین دستگاه های اجرایی و اصلاح مقررات و قوانین موجود داریم.

وی افزود: باید با ایجاد شرایط مناسب و رفع موانع، زمینه را برای رشد و توسعه صنایع و بهبود وضعیت زیست محیطی استان فراهم کنیم.

مشکلات ناشی از ساختارهای موجود در کشوراصغرپور؛ معاون صنایع اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان آذربایجان شرقی گفت: مصادیق زیادی وجود دارد که در صورت

انجام کارشناسی دقیق تر، می توان رده محیط زیستی واحدهای صنعتی را تغییر داد، اما متأسفانه در این زمینه قوانین دست کارشناسان را بسته است و علی رغم اینکه تعریف

دقیقی از آلایندگی برای واحدها وجود دارد، کارشناسان ما اختیاری برای اعمال نظر ندارند.

وی افزود: تکنولوژی باید در رده بندی زیست محیطی صنایع اعمال شود، اما چنانچه مشخص است. باید با استفاده از تکنولوژی های نوین و به روز، ارزیابی های زیست محیطی

دقیق تری انجام دهیم تا بتوانیم صنایع را بر اساس آلایندگی واقعی شان دسته بندی کنیم. این اقدام نه تنها به حفظ محیط زیست کمک می کند، بلکه به توسعه پایدار صنایع نیز

منجر می شود.

در پایان این نشست، چند مورد عمده برای طرح در مراجع مربوطه و مسئولین کشوری مطرح شد. از جمله درخواست تفویض اختیار انجام و تائید ارزیابی های زیست محیطی

تمام واحدها و شهرک های صنعتی و استثنا قائل شدن برای استقرار واحدهای صنعتی فاقد آلایندگی در شعاع ۳۰ کیلومتری شهر تبریز بود. تسریع در پاسخ به درخواست لکه

صنعتی شدن منطقه کجوار، ایجاد کمربند سبز در حاشیه دریاچه ارومیه و احداث نیروگاه های خورشیدی در حاشیه دریاچه ارومیه مطرح شد.

1 صفحه 2 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس


